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Jamás, jamás le he faltado yo al respeto cuando ha interve-
nido desde la tribuna, pero es que con frecuencia hace gestos 
como el que ha hecho hoy, refiriéndose a este sector, a esta 
bandada . Por lo tanto (aplaudiments) he tenido que hacerle 
gestos en respuesta a la indignidad que tiene desde el punto 
de vista formal . Y por mí me puede llevar a los tribunales por 
una cuestión de estética, nunca de ética, que es por lo que yo 
no la voy a llevar a ella a los tribunales .

Pero supongo que los tribunales no están para estas cosas y 
supongo que la dignidad de esta cámara lo que requiere es 
buenas formas y más de la representante de un grupo tan 
importante, tan significativo y que me merece tanto respeto 
como el Partido Popular . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Delgado .

Senyories, qui en la vida no s’ha alterat una miqueta? Jo sí 
que sé que són hores intempestives . Portem moltes hores 
ací . Jo crec que me puc fer responsable de les expressions 
vessades per qualsevol diputat en l’ús de la paraula . I intente, 
en la mesura de les meues possibilitats evitar que n’hi haja un 
mal clima que impedixca el debat intens que se produïsca ací 
a Les Corts .

Interpel·lació al Consell, que contesta el conseller d’Economia 
Sostenible, Sectors Productius, Comerç i Treball, senyor Rafael 
Climent González, sobre les mesures que ha adoptat per a 
incrementar les inversions estrangeres a la Comunitat Valenciana, 
que formula el diputat senyor David de Miguel Martínez (GP 
Ciudadanos) (RE número 47.428, BOC número 150)

El senyor president:

Senyories, continuem el nostre treball, que és el punt huité, 
que és la interpel·lació al Consell, concretament al conseller 
d’economia, que formula el Grup Ciudadanos, concretament 
l’il·lustre diputat David de Miguel .

Senyor De Miguel, té vosté la paraula .

El senyor De Miguel Martínez:

Gracias .

No sé qué pasa, siempre me toca a mí intervenir después de 
todos estos líos . Ojo, a nosotros nos han dicho perezosos 
también, y muchas cosas, desde allí, cuando . . . (Aplaudiments) 
Pero tenemos la piel menos fina que usted, pero bueno, bien.

Al turrón . Conseller, yo creo que usted y el Consell al final 
estará de acuerdo con nosotros, con mi grupo, en que la 

falta de inversiones extranjeras que padece la Comunidad 
Valenciana es un problema estructural, no es una cosa de 
ahora ni de la crisis . Es un problema estructural . Se viene 
arrastrando año tras año, pero no por ello deja de ser más 
preocupante . No podemos conformarnos, ¿no? «Mira, como 
Madrid y Cataluña reciben lo de siempre»…

Por ejemplo, Madrid 2 .100 millones, nosotros 46 . Pero es 
preocupante además, no solo esta diferencia con Madrid y 
Cataluña, que podría tener una explicación, sino por ejem-
plo con comunidades, como por ejemplo, Murcia, tengo aquí 
los datos . Casi duplica la inversión extranjera . Y en teoría, 
sin desmerecer a los murcianos, dios me libre, parece que la 
Comunidad Valenciana es más grande, un mayor potencial 
que Murcia .

Sin embargo, ustedes, aun siendo conocedores de estos 
datos, como los sabemos todos, hasta que no pasa un año 
del Consell, hasta junio del año pasado, según una nota de 
prensa, no se encienden las alarmas en el Consell ante la 
falta de inversión extranjera . Y ojo que es obvio que en un 
año poco podían hacer para mejorar una situación que, como 
digo, se viene arrastrando desde siempre . Vamos, que es un 
problema estructural que tiene nuestra comunidad .

Pero claro, ya empiezan como siempre . En ese momento, se 
encienden las alarmas y empiezan las prisas . Empiezan las 
prisas y empieza lo que mejor hacen, que eso se lo reconozco, 
el mérito que tienen . Ya los anuncios y las notas de prensa . Ya 
empiezan con las medidas para reforzar el departamento de 
atracción de inversiones del Ivace, eliminar trabas adminis-
trativas . Y mientras tanto, la clásica pugna entre economía y 
hacienda, entre economía y el IVF para ver quién se queda la 
competencia de la captación de las inversiones extranjeras .

Y oiga, yo se lo digo muy en serio, nosotros coincidimos 
plenamente con ustedes . Como nos hemos casado también, 
nos han dicho, nos hemos casado ahora con ustedes, pues 
coincidimos en que es necesario cambiar esta política de 
captación de inversiones . Pero, ¿qué es lo que se ha hecho 
hasta ahora? ¿Para qué han sido todos estos anuncios?

Es que, le insisto, yo estoy de acuerdo en una cosa que usted 
dijo en la nota de prensa, en que la excesiva burocracia y las 
trabas administrativas son un freno a la inversión, claro que 
sí, pero ya sea extranjera o una inversión nacional, o una 
inversión local . Es el mayor freno que tienen las empresas en 
la actualidad . También lo es, también es un freno a la inver-
sión extranjera la falta de seguridad jurídica . Y el sectarismo 
con el que se toman algunas decisiones .

Yo, ya le digo, la simplificación, por ejemplo, de trámites 
administrativos sería una propuesta que nosotros apoyare-
mos siempre, sin fisuras. Pero, ¿qué medidas han tomado al 
respecto en la simplificación de los trámites administrativos? 
¿Qué medidas han tomado hasta ahora, desde el año pasado?

Luego, anuncian, como ya le he dicho antes, la creación de la 
nueva oficina de captación de inversión extranjera, la crea-
ción de la ley de impulso a la inversión . La creación de la 
figura de los proyectos de inversión económica sostenible. 
Nos parece fenomenal . Usted mismo, el mes pasado, dijo que 
en febrero o marzo se podrá aprobar el anteproyecto de esta 
ley . Es que yo ya vengo escaldado del conseller de hacienda 
de los anteproyectos de ley y de los borradores, que siempre 
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son en los próximos meses, en las próximas semanas, el mes 
que viene, y al final van pasando los meses, y nada.

Entonces, por eso le digo, dígame, conseller, ¿en qué estado 
está el proyecto o el anteproyecto de ley de inmersión? 
Dígame qué es lo que han hecho estos meses, durante todos 
estos meses, desde que tomaron posesión hasta ahora, 
para tener las inversiones extranjeras . Porque es que yo, se 
lo decimos casi siempre a todos los consellers: no todo son 
buenas intenciones, no todo son titulares .

Porque usted mismo, o el president Puig dijo que es un obje-
tivo clave la inversión extranjera, claro que sí . Pero, más 
allá del anuncio, ¿qué es lo que se ha hecho? Porque uste-
des, ¿sabe lo que han hecho? Caer en la autocomplacencia . 
Usted mismo dijo, ya le digo, la semana pasada, que todos 
los indicadores económicos son buenos . No hay ningún dato 
económico negativo en nuestro tiempo de gestión . El PIB, las 
pernoctaciones, la afiliación a la seguridad social y el paro. 
Vaya hombre . Sí, sí, usted lo dijo, el 24 de enero .

El presidente Puig . No solo es no se ha reducido la inversión . 
Es que hay un gran aumento . Y ha mejorado porque entre 
otras cosas el gobierno actúa con –y ahora es lo de siempre– 
transparencia, honradez, tranquilidad y diálogo . Es que siem-
pre están igual, hombre . Es que se presupone que tienen que 
actuar con transparencia, honradez, tranquilidad y diálogo . 
Eso, vale, generará confianza en los inversores, pero no es 
la clave para… O sea, no es lo que más va ayudar en atraer la 
inversión .

Entonces, y no lo digo, creo que lo dijo incluso el señor 
Montiel en algún programa de televisión, que la transpa-
rencia y la honradez se presupone, y que de eso no se come . 
Vamos, es que no se pueden escudar siempre en esto .

Entonces claro, y no quiero entrar en este tema, porque es 
muy recurrente, pero en estos dos años, pues hombre, tene-
mos el tema de Puerto Mediterráneo, tenemos el tema de 
Ikea en Alicante . Tenemos temas menos mediáticos, como 
por ejemplo Parc Castelló, que también hay una noticia, 
que la falta de iniciativas para atraer la inversión… Mire, La 
duda de la intermodal amenaza inversión británica en Parc 
Castelló .

Es que tiene que haber coordinación, es que tiene que 
haber seguridad jurídica, es que tiene que haber diálogo . Es 
que tiene que haber rigor técnico y jurídico, que también 
se lo han criticado al Consell por parte de los promotores 
de Puerto Mediterráneo . Es que es en todo eso . Podemos 
vender la cabra que queramos . Los inversores, pero no 
extranjeros, es que ni nacionales van a venir aquí .

El otro día, volviendo al tema de la autocomplacencia, la 
vicepresidenta Oltra también dijo que la inversión había 
crecido y que muchas empresas han vuelto a la Comunidad 
Valenciana, que eso también es muy recurrente del señor 
Puig . Thyssen ha vuelto a abrir, y Mercadona ha comprado 
una parcela en Parc Sagunt . Hombre, van a estar viviendo de 
eso, ya le digo yo, todo lo que queda de legislatura .

Pero es que encima es falso, porque los últimos datos dicen 
que es poco, el dato no es espectacular, pero… Se han ido 50 
empresas de la Comunidad Valenciana . O sea, hay 50 empre-
sas menos . No que se hayan quedado, no . Que se han ido . 

Entonces, claro, aquí es que ya no se trata de atraer inversión 
extranjera . Es mantener las empresas que tenemos .

Porque hay otro dato que es curioso, que este, ya le digo, la 
deslocalización empresarial entre comunidades autónomas, 
es que el saldo es negativo en la Comunidad Valenciana . Es 
que, por ejemplo, salió hace poco una noticia que… La fuga 
de empresas que ha habido en Cataluña ha recibido muchí-
simas más Baleares que la Comunidad Valenciana . Y creo 
yo, vamos, que es más incómodo ir a Baleares, porque tienes 
que coger el barco o el avión, que bajar por la AP-7 a la 
Comunidad Valenciana .

Entonces, todo esto yo sinceramente hace que me pregunte 
si realmente para ustedes es tan prioritario la inversión 
extranjera, si es tan prioritario la economía, como han dicho, 
en este seminario último que tuvieron . La economía… O 
la ampliación del botánico, no sé dónde fue . Que la econo-
mía era prioritaria . Hombre, pues ya va bien, casi dos años 
después de que hayan tomado posesión del Consell .

Y por tanto, ya les digo, a mí me gustaría que me explicara 
acciones concretas, genéricas y concretas a la pregunta 
que le había hecho: ¿qué medidas adopta el Consell para 
incrementar las inversiones extranjeras en la Comunidad 
Valenciana hasta la fecha?

Gracias . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor De Miguel .

Honorable conseller, per a respondre a la interpel·lació .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Senyor president .

Senyor diputat, senyories .

Que no li càpia cap dubte que tant per al Consell com per a 
aquest conseller que li parla, vull dir, és evident que té una 
gran importància la inversió estrangera . Perquè contribuïx 
de manera directa al desenvolupament econòmic, empresa-
rial, ja que a esta van associats factors de transferència de 
coneixement que sustenten la millora de les bases exporta-
dores gràcies a la implantació de models innovadors, refor-
çant la competitivitat de les empreses locals i la creació i el 
manteniment de llocs de treball . Vull dir, això que no li càpia 
cap dubte .

I el que sí que vull dir-li és que per a tenir o per a poder 
atraure inversió estrangera s’ha de planificar, s’ha de tindre 
recursos per a poder atraure’ls . Hem de tindre una segure-
tat jurídica important i que ens vegen realment com un terri-
tori tractor i atraient com a tal . I això està costant-nos . I no fa 
falta que els diga per què, perquè crec que vostés són conei-
xedors. I estem planificant. I per a això també hem de tindre..., 
seguretat jurídica significa sòl industrial, sòl industrial de 
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qualitat . I obtenir sòl industrial de qualitat per a poder 
atraure eixes inversions porta un termini determinat per a 
poder aconseguir-lo i estem treballant en eixa línia .

També he de dir-li que l’objectiu del Consell és millorar 
la comunicació destinada a promoure estos avantatges . 
Importantíssim comunicar-nos, comunicar en l’exterior, cosa 
que no s’estava fent . Dir que la conselleria d’economia soste-
nible, a través d’Invest Comunitat Valenciana que, com molt 
bé saben, està integrat en l’Ivace internacional, té constituït 
un grup de professionals dedicat exclusivament a la identifi-
cació i atracció d’oportunitats d’inversió, així com a l’assesso-
rament i suport a les empreses estrangeres que també estan 
implantades en el nostre territori, que són unes quantes .

Estem treballant, no sols de manera reactiva, és a dir, propor-
cionant assessorament personalitzat i acompanyament a l’in-
versor en la implementació dels seus projectes, sinó també 
en l’aplicació de mesures proactives que afavorisquen la 
identificació i atracció d’oportunitats d’inversió cap a la 
nostra comunitat . I li destaque algunes qüestions que hem 
fet . Accions singulars de promoció del nostre territori .

Sense anar més lluny, un exemple va ser la campanya 
de promoció del sector químic de la nostra autonomia a 
Alemanya, on més de mil quatre-centes empreses alema-
nyes del sector químic es van posar en contacte . En l’esdeve-
niment principal de la campanya duta a terme en Düsseldorf 
van participar díhuit empreses alemanyes d’aquest sector 
amb interés a internacionalitzar-se i amb projectes d’implan-
tació a tot el territori estatal, bàsicament a l’est d’Espanya .

Cal ressenyar també l’organització d’esdeveniments al nostre 
territori que s’erigixen com a fòrum de contacte entre inver-
sors internacionals i empreses del nostre territori, com és 
el cas de Digital Health Venture Forum, dirigit a empreses 
del sector de salut digital al qual van assistir fins a quaranta 
inversors internacionals i que va tenir lloc el passat mes d’oc-
tubre ací a València . Dels reconeixements atorgats per l’orga-
nització Tech Tour als deu millors projectes, cinc van ser ator-
gats a empreses d’ací de la Comunitat Valenciana .

També organització de presentacions del nostre territori 
com a destinació d’inversions . S’han realitzat presentaci-
ons en mercats exteriors considerats d’interés pel seu poten-
cial inversor com, per exemple, la presentació d’oportunitats 
de negoci al nostre territori celebrada a Sao Paulo, Brasil, i 
la presentació del sector químic duta a terme en el marc de 
la campanya de promoció celebrada –com li acabe de dir– a 
Düsseldorf .

Així mateix, s’han presentat també a la nostra comunitat amb 
motiu de les missions internacionals i empresarials estran-
geres que es reben al llarg de l’any, tals com la delegació 
Sachsen-Anhalt i la delegació Renània-Palatinat, les dues a 
Alemanya o la delegació procedent de Jiangsu a Xina . Altra 
mesura és la xarxa internacional de prescriptors que recol-
zen Invest Comunitat Valenciana en la identificació i cana-
lització de noves oportunitats d’inversió . En aquest apar-
tat destaquem noves oportunitats d’inversió, les entaulades 
amb les agències de promoció a la inversió, consolats o 
ambaixades .

També, una altra estratègia de comunicació dirigida a enfortir 
la imatge del nostre territori i millorar el seu posicionament, 

tant a nivell nacional com internacional, com a destina-
ció idònia per a invertir i en la qual s’inclou l’elaboració de 
material promocional, campanyes de promoció en mitjans 
alternatius, com Google Adwords a través de la realitza-
ció d’una landing page. I s’han realitzat dues campanyes 
ja, una a Alemanya i l’altra al Regne Unit i tenim en fase el 
vídeo promocional, l’optimització del portal web i un fullet 
divulgatiu . L’aprenentatge d’idiomes també l’entenem 
importantíssim .

I finalment, i com a mesura dirigida a la promoció i estímul del 
creixement, vosté ho ha dit, l’avantprojecte de llei de creació 
del punt d’atenció a la inversió Valencian Investment Desk, 
com a instrument que ens ajudarà a la simplificació admi-
nistrativa i la coordinació interadministrativa . Sabem que la 
burocràcia és un impediment i esperem que aquesta oficina 
ens ajude a poder atraure i donar moltes més facilitats a les 
inversions que puguen vindre al nostre territori .

Aquesta llei, he de dir-li que va dirigida a projectes d’inver-
sió, reinversió, escomesos per empreses en l’àmbit local, regi-
onal, estatal, internacional, per la qual cosa tindrà un impacte 
directe en la millora de l’atractiu del nostre territori per a 
la inversió empresarial estrangera, en alleugerir la càrrega 
administrativa a la qual s’enfronten a l’hora d’abordar els 
seus processos d’inversió i reinversió .

En aquest sentit, servirà també per a fomentar la coordinació 
entre tots els departaments i organismes de La Generalitat, 
així com amb l’administració de l’estat i l’administració local 
i la resta d’organismes involucrats en els mateixos projectes 
d’inversió . I he de dir-li que prompte arribarà ací . És a dir, està 
en tot el tràmit final per a tenir l’avantprojecte i presentar-lo 
al Consell . Jo espere que, si es possible, este mes el puguem 
aprovar ja en el Consell i puga vindre a Les Corts i espere que 
la puguen millorar .

A més de tot açò –i ja per concloure– els diré una cosa impor-
tant i és que, per primera vegada, comptarem amb un pla 
estratègic de captació d’inversions . Un pla que anem a fer 
amb la base, amb els empresaris, amb les associacions, veent 
les necessitats que tenen les nostres empreses per a obrir 
els mercats que realment siguen necessaris i que puguen ser 
canviants en funció de la dinàmica econòmica . Aquest pla 
ens permetrà assenyalar els principals avantatges compa-
ratius que tenim respecte a la resta de comunitats autòno-
mes i altres regions europees i ens permetrà establir les línies 
estratègiques a treballar, així com les accions a desenvolupar 
en el període 2017-2020 .

He de dir-li que ens importa moltíssim perquè això genera 
economia i, de fet, només ha de vore que les empreses valen-
cianes tenen un valor afegit també per les que s’han implan-
tat des de l’exterior, perquè un 27% del producte interior 
brut valencià va en l’àmbit de l’exportació i, fins i tot, de la 
internacionalització .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

(Ocupa la presidència la vicepresidenta primera, senyora Carmen 
Martínez Ramírez)
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La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyor conseller .

Senyor . . ., des d’ahí? Senyor De Miguel, un momentet . Quan 
vullga .

El senyor De Miguel Martínez:

Sí, es que voy a ser rápido, voy a ser breve .

Yo le agradezco, conseller, todo lo que me ha dicho . Lo 
que pasa es que de ocho minutos, claro, seis minutos son 
explicándome la promoción y la comunicación con el exterior . 
Además, claro, eso nos parece fenomenal y es fundamental 
dar a conocer la Comunidad Valenciana, las ventajas compe-
titivas que tenemos respecto a otras comunidades y demás . 
Pero claro, yo, lo que me preocupa es sobre todo lo que me 
ha comentado al final, en poco más de dos minutos, la ley de 
apoyo a la inversión y la eliminación de trabas .

Porque es que, la eliminación de trabas burocráticas y la 
simplificación de trámites parece que es un concepto así 
como muy teórico pero queremos saber ¿cómo lo van a arti-
cular? ¿En qué va a consistir? Porque nosotros no preten-
demos que ahí que haga pues como, por ejemplo, en Madrid 
con lo del…, ¿cómo se llama?, el casino este de Eurovegas y 
cambiar todas las leyes y demás para hacernos atractivos . 
Hombre, pues no . Las empresas que vengan tendrán que 
adaptarse a la legislación que hay aquí .

Pero sí que es verdad que me gustaría que me concretara…, 
a parte del tiempo, porque el «pronto» –yo se lo digo en 
serio– a mí cuando dicen «pronto» cualquiera de ustedes me 
da pánico . Pronto es…, vamos, puede ser (rialles) … ya vere-
mos cuando . Veremos si no tengo que volver a hacerle una 
pregunta oral para recordárselo . Pero, el tiempo y sobre todo 
pues qué ideas tienen para esta simplificación de trámites.

Y luego, otra cosa que me da también bastante pánico es 
lo de los planes estratégicos . Porque los planes estratégi-
cos, las comisiones de expertos y demás suelen ser sinónimo 
de meses, meses, meses y meses y, al final, pocos resul-
tados . Entonces sí que…, bueno, esto mejor sabemos que 
comparezca en una comisión y que nos explique ese plan 
estratégico .

Pero que, en cualquier caso, ya le digo, mi humilde y modesta 
opinión para estar ya casi en el ecuador de la legislatura estar 
hablando todavía de anteproyecto de ley y de vamos a hacer 
un plan estratégico, pues me parece que es llegar tarde, 
sobre todo para sus intereses . Quiero decir, porque en dos 
años seguramente se van a ir fuera, entonces, por lo menos 
para poder haber cumplido una de las promesas que era pues 
incrementar las inversiones y mejorar el modelo económico .

Gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gracias, señor De Miguel .

Conseller, un momentet, i li pose el micro .

Quan vullga .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Anem a vore, senyor De Miguel, tot no s’acaba en el 2019 . 
Vull dir . . ., bé, però probablement si assentem les bases per 
a un futur millor per als valencians i valencianes ens anirà 
millor a tots . Ja està bé de fer plantejaments a curt termini, 
electoralistes i que sembla ser que això el puga estar o fer 
estar en la butaca durant molt de temps però sense resoldre 
cap problema . Per tant, val la pena que treballem amb rigor, 
participadament i intentar fer les coses el millor possible 
encara que tardem un poquet més .

Vosté vol que li avance coses d’esta llei . Vull dir, vosté les 
podrà vore, però en principi fins i tot hem intentat copiar 
i copiar bé . És a dir, vosté ha nomenat Múrcia . Doncs, per 
exemple, la directora general ha estat a Múrcia, ha estat 
veient la llei, per posar un exemple i no parlar-ne de més . I a 
Múrcia no governa Compromís, que jo sàpia .

Vull dir que estem intentant, des del màxim rigor, analitzar 
tot allò que n’hi ha i que veiem que està funcionant . Doncs, 
per exemple, és important que un projecte que entre al 
nostre territori siga sostenible . I sostenible ¿què vol dir? Allò 
que està en la interjecció del que és econòmic, social i medi-
ambiental . I això es valorarà . Important, ¿eh? Perquè també 
sabem cap on volem anar .

Però també és important que volem que mínimament en l’ofi-
cina d’inversions un projecte o supere els sis-cents mil euros 
o genere més de deu llocs de treball . O l’un o l’altre . I a partir 
d’ahí serà un projecte buit. I, aleshores, des d’eixa oficina 
parlant el mateix llenguatge, quan vinga un inversor, anirà ahí 
i des d’ahí, com que parlen el mateix llenguatge en tota l’ad-
ministració, tindran la possibilitat d’alleugerir moltíssim tot el 
tema burocràtic .

I no farem el vuelva usted mañana o deixar un expedi-
ent damunt d’un altre que això sí que comporta el que un 
projecte o eixa idea de l’ATE resulta que en huit mesos la 
teníem i resulta que ara necessitem quatre o cinc anys . Volem 
que les coses siguen àgils i vagen més ràpid possible, també, 
perquè a les inversions i als empresaris s’implanten el més 
aviat possible .

Doncs, en eixes qüestions és en les que estem treballant . 
I jo li dic, està en l’últim tràmit pendent que cadascuna 
de les conselleries ens puga millorar en estos moments 
l’avantprojecte i una vegada ho tinguem ja complet el 
que ens quedarà és arrodonir-ho, passar-ho al Consell i 
ipso facto la passarem ací . I, fins i tot, li dic i li avance que 
anem a intentar que vaja amb caràcter d’urgència perquè 
pensem que pot ser un molt bon instrument per a millorar 
l’economia del nostre territori . Val?

Gràcies . (Aplaudiments)
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La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyor conseller .

Interpel·lació al conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball, senyor Rafael Climent González, 
sobre la política general del Consell respecte al suport i el foment 
a les cooperatives valencianes i a les seues organitzacions 
associatives, tant en el vessant sectorial com en el territorial, 
que formulen el síndic del Grup Parlamentari Podemos-Podem 
i el diputat del mateix grup parlamentari, senyor José Francisco 
Almería Serrano (RE número 46.095, BOC número 145)

La senyora vicepresidenta primera:

Anem a passar a l’última interpel·lació sobre . . ., també al 
conseller d’economia sostenible, que li farà el diputat senyor 
Josep Francesc Almería del Grup Parlamentari Podemos-
Podem, sobre suport i foment de cooperatives valencianes i a 
les seues organitzacions associatives .

Quan vosté vullga .

El senyor Almería Serrano:

Moltes gràcies, presidenta .

Conseller d’economia sostenible . Senyories .

Una vegada més estem ací en la cloenda d’aquesta sessió del 
ple, en una magnífica hora per al debat polític. Gràcies per la 
seua paciència i consideració .

«Amb aquest conseller teniu un aliat», això deia vosté, conse-
ller, el 30 de juliol de 2015, poc després del seu nomena-
ment, en el primer contacte que va tenir amb els membres 
del Consell Rector de la Confederació de Cooperatives de la 
Comunitat Valenciana afirmant, així mateix, que es pot fer 
economia d’una altra manera i que aquesta altra manera és 
precisament la de les cooperatives .

En aquesta mateixa reunió es comprometia vosté amb el 
cooperativisme valencià a donar visibilitat al sector perquè 
–i cite textualment– «els vostres valors són els que ens agra-
daria que tinga la societat» . Avui, per a començar, no podem 
estar més d’acord .

Benvolgut conseller, des del Grup Parlamentari Podemos-
Podem li hem fet aquesta interpel·lació perquè ens aclarisca 
la política general del consell respecte al suport i foment 
de les cooperatives valencianes i a les seues organitzacions 
associatives, tant en el seu vessant sectorial com territorial . 
(Soroll de papers)

En un sistema d’economia de mercat, l’activitat empresa-
rial és impulsora primordial de la creació d’ocupació, riquesa 

i benestar social i necessita de la implicació dels poders 
públics per al seu desenvolupament .

És una realitat que les economies desenvolupades disposen 
d’una estructura econòmica basada fonamentalment en la 
petita i mitjana empresa, i també en la micropime –com és el 
nostre cas–, constatant una correlació positiva entre la crea-
ció de micropimes i pimes i el creixement del producte inte-
rior brut d’un territori .

En aquest sentit és fonamental per a qualsevol economia 
facilitar i simplificar l’accés a l’activitat empresarial en tota la 
seua diversitat, ja que s’obtenen resultats que no sols afavo-
reixen al mateix emprenedor sinó a la societat en el seu 
conjunt . A més, ha quedat demostrat que els procediments 
senzills estimulen la creació de noves empreses i correlacio-
nen amb una productivitat més gran en els empreses ja cons-
tituïdes, facilitant que les persones treballadores i el capi-
tal es moguen entre els diferents sectors quan les economies 
experimenten moments difícils .

Cal aclarir en aquests punts que, sense perjudici de la possi-
ble qualificació d’algunes cooperatives com entitats sense 
ànim de lucre, d’acord amb el que disposa l’article 114, de la 
Llei de cooperatives, la gran majoria d’aquest tipus d’organit-
zacions tenen els mateixos problemes i reptes que la resta 
d’empreses que exerceixen activitats econòmiques en els 
seus mercats subjectius .

En general, podem dir –i diem– que les cooperatives són 
empreses que aporten un model organitzatiu avançat basa-
des en el valor del treball, la solidaritat i en el seu fort subs-
trat de responsabilitat social .

En particular, la Comunitat Valenciana és l’autonomia en 
la qual el cooperativisme té un major pes específic a l’es-
tat espanyol amb 2 .547 cooperatives presents en tot el 
nostre territori, de totes les dimensions i sectors econò-
mics presents en pràcticament totes les activitats econòmi-
ques, amb un volum de negoci total de més de 18 .000 mili-
ons d’euros .

Les cooperatives valencianes han demostrat una gran resili-
ència a una crisi d’especials característiques mai vista abans 
tant en matèria d’ocupació com també d’altres dinamitzant 
un sector que proporciona 77 .280 ocupacions, de les quals 
el 84% són indefinides, molt per damunt de la mitjana espa-
nyola, la qual cosa suposa més del 90% de l’ocupació de l’eco-
nomia social .

Estimem que més d’1,5 milions de persones formen part d’al-
guna cooperativa al País Valencià, la qual cosa equival a més 
del 30% de la població, és a dir, tres de cada deu persones de 
la població valenciana són cooperativismes d’alguna forma 
en qualsevol de les seues excepcions, formant part d’un 
model econòmic que aposta per valors de democràcia, parti-
cipació i solidaritat, que funciona amb criteris de responsa-
bilitat social, generador d’una ocupació estable per definició 
i, per tant, d’igualtat, amb societats generadores de capi-
tal social que contribueixen a l’estabilitat i al pluralisme dels 
mercats econòmics .

Per tot l’exposat li preguntem per l’aprovació d’un pla bien-
nal de suport i foment del cooperativisme que està expressa-
ment contemplat en l’article 109, de la Llei de cooperatives, 


